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 هرچند زمان زیادی از آغاز به كار بورس انرژی نگذشته، اما قطعا 
اهدافی برای تحقق وجود داشته، چه میزان به آنها دست یافته اید؟

در یکس��ال قبل ، سعی کردیم که محورکار را برتوسعه بازار فیزیکی بگذاریم، زیرا 
با توسعه بازارفیزیکی می توانیم بازارهای مشتقه یا ابزارهای مالی را نیز توسعه دهیم. 
به عنوان مثال اگر یک بازار برق فعال داش��ته باش��یم به دنبالش می توانیم همه نوع 
ابزارهای مالی مبتنی برکالای برق را در بورس تعریف کنیم. در مورد سایر حامل های 
انرژی هم به همین ترتیب توفیقات خوبی داشته ایم. به طور متوسط هر دو هفته، بیش 
از 50 میلیارد تومان معامله داریم که برای یک بورس نوپا رقم خوبی است و امیدواریم 
در سال آینده با تحقق برنامه ها به لحاظ ارزش، این بازار را توسعه دهیم. درکنار آن 
به توس��عه ابزارهای مالی در این بورس توجه داریم. از طرفی یکی از برنامه ها، امکان 
تامین مالی برای تولیدکنندگان برق به طور مشخص و تولیدکنندگان سایر حامل های 
انرژی درحوزه پالایش��گاه ها و پتروشیمی هایی است که فعالند. به این ترتیب بورس 
انرژی خاصیت دوگانه خواهد داشت از سویی هم می تواند تامین مالی انجام دهد و هم 

سرمایه گذار درسود و زیان کالایی که ابزار مالی است، مشارکت کند.

  بورس انرژی در برنامه های خود اعام كرده كه قصد دارد تعامل 
بیش�تری با بخش خصوصی داش�ته باش�د، در این زمینه چه اقداماتی 

صورت گرفته است؟ 
بیشتر محوریت ما در ارتباط با بخش خصوصی است آن هم به خاطر موانع 
و مش��کلاتی که درحوزه کارکردن با دستگاه های دولتی داریم. بنابراین یکی از 
استراتژی های ما این است که برنامه ها و فعالیت های خود را بر روی همکاری با 

بخش خصوصی متمرکز کنیم.

 از اول س�ال تا به حال درمجموع چق�در معامله در بورس انرژی 
انجام شده است؟

از ابتدای سال تاکنون بیش از 5 هزار میلیارد ریال- معادل 500 میلیارد تومان- 
معامله در بورس انرژی صورت گرفته که بخش اعظمی از این معاملات در ماه های 
پایانی سال بوده است. قبلا هر دو هفته، 5.3 میلیارد تومان ارزش معاملات بورس 

انرژی بوده است که درحال حاضر این رقم به 50 میلیارد تومان رسیده است.

 آمار را هر دو هفته یكبار در نظر می گیرید؟
بله، چون برخی عرضه های ما در بورس یک هفته درمیان انجام می شود بهتر 

است از آمار مربوط به هر دو هفته استفاده کنیم.

 در ح�ال حاضر جایگاه بورس انرژی ایران در مقایس�ه با س�ایر 
بورس های منطقه در چه رتبه ای قرار دارد؟

این موضوع از چند جنبه قابل بررسی است، البته ما در منطقه به آن معنای 
خ��اص بورس ان��رژی نداریم - غیر از بورس کالای دوبی- ، البته ترکیه هم قرار 
اس��ت بورس انرژی داش��ته باش��د. در چین نیز برنامه ریزی هایی در حال انجام 
اس��ت که یک بورس انرژی بین المللی داشته باشند. روند مقایسه بورس انرژی 
ای��ران با دیگربورس ها این اس��ت که ظرفیت های بورس و اساس��ا حوزه انرژی 
درکشور ما چیست و دوم اینکه در مقام عمل ما چه کرده ایم. درحوزه ظرفیت ها، 
بورس ایران قابل مقایسه با دیگر بورس ها نیست. دلیلش هم این است که ما به 
طورمیانگین صاحب بیش��ترین ذخایر نفت و گاز در دنیا هس��تیم  و یک بورس 
وقتی موفق می ش��ود که به دارایی پایه وصل باش��د. به عبارتی تنها بر معاملات 
کاغذی تکیه نداش��ته باشد. درحال حاضر در بورس هایی مثل شانگهای بر روی 
حامل های انرژی معاملات  به صورت فیوچرز انجام می شود درحالی که خودشان 
یک لیتر هم نفت کوره ندارند، اما درس��ال میلیون ها قرارداد مش��تقه را در آنجا 
معامله می کنند. خودشان هم می دانند که نداشتن کالای پایه و تکیه بر معاملات 
کاغذی از نقاط ضعف آنها محسوب می شود. اما در ایران دارایی پایه ذخایر نفت 
وگاز اس��ت که در این خصوص بسیارهم غنی هس��تیم و این خود مزیت ما در 
راه اندازی و توسعه بورس انرژی است. درنتیجه ما به دلیل داشتن زیرساخت های 
لازم و داشتن منابع غنی هیدروکربوری و وصل بودن به دارایی پایه از پتانسیل 

بالایی برای داشتن یک بورس انرژی قوی برخوردار هستیم. 

 با وجود ظرفیت های بالا و پتانسیل هایی كه به آن اشاره كردید، به 
نظر می رسد راه بورس انرزی برای قطب شدن در منطقه طولانی باشد؟

در مقایس��ه با بورس های منطقه ای مش��کلاتی وجود دارد؛ اول اینکه خیلی 
دیرکار را ش��روع کرده ایم. زمانی که ایده ش��کل گیری بورس انرژی درکشور ما 
مطرح بود هنوز در دوبی بورس انرژی وجود نداشت، اما در حال حاضر آنها ادعا 
می کنند از بدو تاس��یس تاکنون بیش از 5 میلیارد بش��که نفت خام را در قالب 
قراردادهای فیوچرز معامله کرده اند. این خیلی حرف بزرگی اس��ت و گاه حتی 
توانس��ته اند برای بعضی ازکالاها مانند نفت خام عمان، مرجعی درسطح منطقه 
ایجاد کنند. به طوری که بازارهای دیگر از قیمت های کش��ف شده در این  بازار 

دكتر حسینی، مديرعامل بورس انرژی:

مدیران نگرش خود را نسبت به 
بورس انرژی تغییر دهند

 ايده تاس��يس بورس انرژی عمری 10 س��اله دارد، اگرچه در آخرين س��ال های وزرات بيژن زنگنه در دولت هش��تم توسط مديران 
وی، س��اختمانی در كيش به نام بورس نفت خريداری ش��د؛ اما عما از آن زمان تاكنون درهای اين تالار هيچ گاه برای معامله گران باز 
نشد تا اينکه مسئولان سازمان بورس درسال 1390 برای راه اندازی بورس انرژی به يک تصميم جدی رسيدند. بررسی های اوليه انجام 
و پيش��نهاد تاس��يس بورس درهمان زمان به ش��ورای بورس ارسال و موافقت رس��می نيز دريافت ش��د. پس از انجام پذيره نويسی و 
جمع آوری س��رمايه اوليه در تيرماه س��ال 91 ، بورس انرژی ثبت حقوقی شد و تا 19 اسفندماه همان سال هم بستر سازی برای نرم افزارها 
و جذب نيرو و تش��کيل س��اختار طول كشيد تا سرانجام معامات اين بازار آغاز شود. دكتر سيدعلی حسينی، مديرعامل بورس انرژی 
كه دومين سکاندار اين بورس است در گفت و گو با ماهنامه بورس از عملکرد يکساله اين بازار می گويد. هرچند معتقد است »يک سال 

زمان كوتاهی برای ارزيابی عملکرد بورس نوپای انرژی است.« ادامه اين گفت و گو را با هم می خوانيم:  
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به عنوان مرجع اس��تفاده کنند و این برای یک بورس مس��اله بسیار ارزشمند و 
مهمی است. ما درکشورمان این پتانسیل را برای بعضی از کالاهایمان مانند نفت 
فوق سنگین داریم، چرا که هنوز در دنیا مرجع قیمتی ندارند و ایران می توانست 
خیلی سریع با شناخت این موضوع و اهمیت آن با  ورود این محصول به بورس 
شاخص سازی کند. نکته دوم اینکه دستگاه هایی که در این حوزه فعال هستند 
گاه ب��ه کارک��رد بورس ها اعتق��ادی ندارند یا به نظر من درب��اره کارکرد بورس 
چندان عمیق نیس��تند، درحالی که درکشور ما شفافیت درمعاملات بسیار حائز 
اهمیت است. بورس می تواند شفافیت ایجاد کرده و به کشف قیمت کمک کند، 
به جای اینکه ما محصولات خود را با نرخ مرجع س��ایر بورس ها قیمت  گذاری 
کنیم، می توانیم درخصوص تعیین قیمت نقش آفرینی کنیم. مساله دیگر اینکه 
از تامین مالی از طریق بورس اس��تفاده کنیم. الان بازار س��رمایه در میان عموم 
مردم یک ساختار شناخته شده است و این بهترین فرصت در این مهم است و 
تحقق این امر منوط به وجود  اعتقاد راس��خ به بازارسرمایه است. به این ترتیب 
باید این س��وال را این طور جمع بندی کنم که ازنظر پتانسیل و ظرفیت بورس 
انرژی ما با بورس های منطقه ای اصلا قابل مقایسه نیست. بورس ایران به دلیل 
وصل بودن به انواع منابع هیدروکربوری یا همان دارایی پایه ازظرفیت های بالقوه 
بسیاری برای رشد برخوردار است اما از نظرشکل گیری، چندسالی از بورس های 

منطقه به ویژه درحوزه انرژی عقب هستیم.

 فك�ر می كنید چه موقع قیمت های بورس انرژی ایران به مبنایی 
برای قیمت گذاری در منطقه تبدیل  شود؟

این مس��اله بسیار استراتژیک است که کس��ی به آن توجه چندانی نمی کند. 
درحال حاضر در بعضی از کشورها مانند چین که از مصرف کننده های بزرگ انرژی 
هم محس��وب می شوند به این نتیجه رس��یده اند که به عنوان یک مصرف کننده 
عم��ده باید در ب��ازار انرژی نقش آفرینی کنند و بهترین ابزار برای این مهم بورس 
است، کما اینکه قطب عمده دنیا برای معاملات نفت خام درحال حاضر نایمکس 
اس��ت که سابقه تاسیس آن را متخصصان می دانند. چین می داند که اگر بخواهد 
تاثیرگذار باشد و منافع ملی و بلندمدت خود را حفظ کند باید یک بازار و بورس 
انرژی ایجاد کند، همین اس��تدلال برای کشور ما هم می تواند مدنظر قرارگیرد و 
این یک هدف استراتژیک است. منافع ملی ما در این است که کمک کنیم تا یک 
بورس انرژی مقتدردرکش��ور ایجاد شود؛ به این دلیل که ما فروشنده حامل های 
انرژی هستیم و اگر بتوانیم بورس انرژی را درکشور خودمان توسعه دهیم در واقع 
بر اثرگذاری خود در بازار انرژی افزوده ایم که این متضمن منافع ملی ماست. یعنی 

باید به بورس انرژی از منظری کلان تر و راهبردی تر نگریست.

 این دیدگاه در میان فعالان اقتصادی و بعضا متولیان دولتی وجود 
دارد كه بورس انرژی نمی تواند در جریان مبادلات انرژی اثرگذار باشد. 

برای تعدیل این نگرش چه راهكاری را پیشنهاد می كنید؟
این یک س��ئوال جدی اس��ت که چ��را علیرغم اینکه ایجاد و توس��عه بورس 
انرژی تضمین کننده منافع بلندمدت ماس��ت، ولی ش��رکت های ایرانی حاضرند 
در ترکمنس��تان دفتر داش��ته باش��ند و درآنجا فعالیت کنند، اما همان نگاه را به 
بورس های داخل کش��ور ندارند؟ این یک ضعف اس��ت. دیدگاه من این است که 
ما درحوزه صنعت باید دو نگاه داش��ته باشیم، نگاه پروژه ای و توسعه ای و دیگری 
تجارت برای محصولات آن صنعت. در دنیای امروز برای تولید هر محصول، اولین 
قدم این اس��ت که ببینیم آیا بازار برای آن محصول وجود دارد و بعد ش��روع به 
سرمایه گذاری کنیم، می خواهم بگویم که در دنیای امروز یک محل بسیار پیشرفته 
و م��درن به نام بورس وجود دارد که مدیران و س��رمایه گذاران باید به آن طوری 
دیگر بنگرند و درسطح ملی و منطقه ای از آن استفاده کنند. در مورد پرسش شما 
هم معتقدم به تدریج به مسئولان و فعالان اقتصادی به این نتیجه خواهند رسید 
که می توان از راهکارهای دیگر اس��تفاده کرد. به نظر من سازوکار بورس به دلیل 
شفافیت؛ خود نوعی حمایت کننده مدیران درستکار و شفاف است، چرا که مدیران 

به ویژه در بخش انرژی به طور مستمر در معرض اتهام های مختلف هستند.

 ورود نف�ت خ�ام ب�ه بورس ان�رژی و قیم�ت گذاری ای�ن كالای 
اس�تراتژیك در این بازار از مهمترین برنامه های بورس انرژی به ش�مار 

می رود. این پروژه اكنون در چه مراحلی قرار دارد؟
هم اکنون درحال انجام تعاملات لازم با وزارت نفت  هستیم؛ اخیرا هم مسائل 
و مقررات لازم برای عرضه نفت خام از سوی شرکت ملی نفت ایران مصوب شده 
و می توان گفت عرضه نفت خام این بار در بازار داخلی و برای مصرف کنندگان 
داخلی صورت می گیرد. وزیر نفت هم با عرضه روزانه 10 هزار بش��که نفت خام 
و میعانات گازی موافقت کرده اند. به عنوان مثال معامله میعانات گازی پالایش 
نفت ایلام ازآذرماه 92 آغاز ش��ده و از فروردین ماه93 ، نیز پالایشگاه خانگیران 
محصول میعاناتش را در بورس انرژی عرضه خواهد کرد. چنانچه بتوانیم میزان 
معاملات میعانات را در بورس توس��عه دهیم کاری ارزشمند محسوب می شود، 
زیرا این محصول پرطرفداراس��ت. درباره نفت خام هم اخیرا مدیرعامل شرکت 
ملی نفت از قریب الوقوع بودن عرضه نفت خام در بورس انرژی خبر داده اند که 
پیگیر انجام آن هستیم. اما درمجموع توسعه و افزایش معاملات میعانات گازی 

ازلحاظ با اهمیت بودن این کالا برای ما بسیار مهم است.

 نظرتان درخصوص عمیق ش�دن بورس انرژی چیس�ت و اساسا 
راه های آن چیست؟

در هر بورس��ی چه کالای��ی چه اوراق بهادار، چن��د عامل موجب عمق یافتن 
بورس می شود که مهمترین آن بازیگران آن هستند یعنی تعدد عرضه کنندگان و 
خریداران. زیرا عمق یافتن به این منزله است که کالا یا اوراق بهادار بیشتری را با 
قیمت های عادلانه تری به فروش برسانیم. به عبارتی ورقه بهادار یا کالای بیشتر با 
حضور خریداران و فروشندگان بیشتری در یک فضای رقابتی تنگاتنگ. استراتژی 
ما در بورس این است که از سویی کالاهای جدیدی را وارد این بازار کنیم ، روی 

کالاها عرضه های بیشتر داشته باشیم و هر روز برتعداد خریداران بیفزاییم.

 محصول جدیدی هم وارد بورس انرژی خواهد شد؟ 
محص��ول جدید درحوزه پالایش��گاه ها ش��امل دو کالای »پل��ت فرمیت« و 
»نفتا« از پالایشگاه اصفهان است که سعی می کنیم با بقیه پالایشگاه ها نیز این 
توافقنامه را داشته باشیم. درباره ال پی جی نیز تلاش می کنیم با کمک وزارت 
نفت حجم معاملات خود را نس��بت به حال حاضر افزایش دهیم. چون مصرف 
داخلی این محصول در داخل کاهش یافته به همین دلیل می توان حجم عرضه 
ای��ن کالا را برای مقاصد صادراتی در بورس انرژی افزایش داد. در مورد س��ایر 
محصولات هم مثل کک ، زغال سنگ و قطران، پیگیری های ما جدی تر شده، 
به نحوی که امیدواریم با توافقات انجام ش��ده حجم معاملات این سه محصول، 

رشد بیشتری کند.

 و اما در مورد برق؟
در بخ��ش برق چن��د برنامه مهم داریم .اولین آن م��اده 133 قانون برنامه 
پنجم توس��عه اس��ت که در آن وزارت نیرو مکلف شده تا پایان برنامه، دوسوم 
ب��رق مصرف کنندگان بزرگ را به صورت معاملات مس��تقیم یا ازطریق بورس 
انرژی انجام دهد و این مناس��بت خوبی برای راه اندازی بازار واقعی برق است. 
ب��ه هرحال، وزارت نیرو می تواند برای واگ��ذاری ظرفیت های جدید به نحوی 
رفتار کند که  برای س��رمایه گذاران در ایجاد نیروگاه انگیزه ایجاد ش��ود و در 
این راس��تا اب��زاری تحت نام گواهی ظرفی��ت برق را در ب��ورس راه اندازی و 
معاملات��ی کنیم. ضمن آنکه در نظر داریم در س��ال آین��ده- با توجه به اینکه 
درس��ال  1300 تا1400 میلیارد تومان نیروگاه ها برای تبدیل از طریق منابع 
ش��رکت های توزیع هزینه می کنند -  ت��ا 50 درصد این مبلغ از طریق بورس 
و در قالب معاملات برق ش��کل بگیرد. همچنین معاملات کد دوم شرکت های 
توزیع، از دیگربرنامه های ماس��ت. چون امکان دارد شرکت های توزیع منابعی 
داش��ته باشند که بخواهند در بازار با آن معامله کنند که این امکان برای آنها 

فراهم شده است که می تواند شروع خوبی برای بازار جدیدی باشد.


